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Koleje budou muset o studenty bojovat
Zásadní změnu pocítí v letošním roce vysokoškolští studenti. Na podzim se uskuteční to, o čem se u nás léta mluvilo:
Ministerstvo školství přestane dotovat lůžka na kolejích a začne finančně podporovat přímo vysokoškoláky.
To znamená, že koleje podraží, ale studenti už nebudou odkázáni jenom na ně. Z příspěvku by tak měli profitovat nejen
ti, kdo na kolejích bydlí, ale i ti, jimž se lůžko v těchto ubytovacích zařízeních získat nepodařilo.

Kolejné dnes stojí většinou od 800 do 1200, někdy i 1500 korun měsíčně. K této částce přidává stát školám na každé
lůžko dotaci 900 korun. 
Peníze nepůjdou na lůžko, ale na hlavu
 Od příštího akademického roku bude stát dávat školám dotace nikoliv podle počtu lůžek, nýbrž podle počtu studentů,
kteří mají stálé bydliště mimo okres, kde škola či fakulta sídlí. Škola jim pak bude na bydlení přispívat formou stipendií
a studenti je budou moci utratit buď za kolej, anebo třeba za podnájem.

Stipendium přirozeně nepokryje celé náklady - tak to ostatně nebylo ani teď. Za kolej dají namísto dnešních řekněme
dvanácti set něco přes dva tisíce. Šest až sedm set z toho ale dostanou od školy.

Ptáte se, proč dotace na lůžko činila 900 Kč a dotace na studenta bude dělat jen šest až sedm stovek? Příčina leží v
poměru počtu studentů, kteří potřebují bydlet, k počtu volných lůžek na kolejích. Studentů je pochopitelně daleko více.

Bydlící si tedy mírně pohorší, nebydlící výrazně polepší. Nejhůře na tom budou vysokoškoláci, kteří bydlí na koleji a
změnili školu. Na stipendium účelově vázané na bydlení budou mít totiž nárok jen ti, kdo studují v prvním studijním
programu. Kdo začal na jedné škole a přešel na jinou, bude mít smůlu. 
Každá škola si může vytvořit vlastní pravidla
Šidit nebude možné. Podkladem pro udělení stipendia budou totiž zjištění z centrální matriky studentů, která má k
dispozici rodná čísla vysokoškoláků. Není přitom vyloučeno, že podmínky pro vyplacení stipendia na bydlení se budou
na jednotlivých školách mírně lišit.
 Ministerstvo školství totiž přidělí školám peníze podle určitých pravidel. Další interní směrnice si může vytvořit sama
škola. Je například možné, že si pro vyplacení vymíní určitou úroveň prospěchu studenta.

Není však třeba se obávat, že by si škola peníze určené na bydlení pro studenty nechala a použila je jinak. Jsou totiž
účelově vázané. Předseda studentské komory Rady vysokých škol Jiří Nantl nepředpokládá velké problémy. Připomíná,
že ministerstvo školství uspořádalo loni anketu mezi rektory, z níž vyplynulo, že většina škol centrální pravidla měnit
nebude. Přesto není podle jeho slov vyloučeno, že se někde pokusí experimentovat s dojezdovou vzdáleností.
Škola se bude moci rozhodnout i pro výjimku a udělit stipendium například někomu, kdo studuje už druhý studijní
program.

Nantl se také nedomnívá, že by na nové uspořádání věcí měli doplatit ti, kdo dnes na kolejích bydlí. Pokud totiž splňují
kritéria, na koleji mohou zůstat. Kolejné bude dražší, ale oni dostanou příspěvek. Že bude nižší, než činí dosavadní
státní dotace na lůžko, předsedu studentské komory neznepokojuje. Podle něj se budou muset koleje v konkurenci s
jinými ubytovateli přizpůsobit možnostem studentů. Přitom bude hrát roli fakt, že reálná hodnota lůžka je ve skutečnosti
většinou nižší, než činila státní dotace. Z kolejného se totiž někde dotovalo i jídlo v menzách.
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